

坑道大极距偶极电阻率测深异常特征

黄俊革¹,王家林²,阮百尧³

(1.上海应用技术学院土木建筑与安全工程学院, 上海 200235; 2.同济大学海洋与地球科学学院, 上海 200092; 3. 桂林工学院, 广西桂林 541004)

收稿日期 2007-8-10 修回日期 2007-10-20 网络版发布日期 2007-12-20 接受日期

摘要 本文着重计算和讨论坑道内大极距偶极-偶极测深异常特征.首先介绍有限元模拟大极距电阻率测深时的区域剖分和坑道模型设计方法; 然后对坑道和全空间电阻率测深结果进行计算和分析.计算结果表明, 当坑道内偶极测深的极距大于坑道截面尺寸时, 坑道角与坑道面断面异常形态差异不大; 视电阻率值只与断面和地质体间的距离有关; 坑道空腔的屏蔽效应并不明显, 坑道内各个测深断面的异常幅值和形态与全空间中观测结果非常相似.

关键词 [坑道](#), [电阻率测深](#), [偶极-偶极](#), [有限元](#)

分类号 [P631](#)

DOI:

Anomalous of large polar distance dipole-dipole resistivity sounding in tunnel

HUANG Jun-ge¹, WANG Jia-lin², RUAN Bai-yao³

(1. School of Construction and Safety Engineering, Shanghai Institute of Technology, Shanghai 200235, China; 2. School of Ocean and Earth Science, Tongji University, Shanghai 200092, China; 3. Guilin Institute of Technology, Guilin 541004, China)

Received 2007-8-10 Revised 2007-10-20 Online 2007-12-20 Accepted

Abstract

The anomalous character of large polar distance dipole-dipole resistivity sounding in tunnel is calculated and discussed in this paper. Firstly, division of region and design of tunnel model in modeling using FEM are introduced. Then, the sounding sections of resistivity in tunnel and full space are calculated and analyzed. The results show, when polar distance is bigger than the size of cross section of tunnel, the difference of anomalous feature between the corner-sections and wall-sections in tunnel is very small. The apparent resistivity is only related to the distance between section and bodies. The shielding effect of the tunnel is not so evident that the character and value of anomalous are similar with those in full space.

Key words [tunnel](#) [resistivity sounding](#) [dipole-dipole](#) [FEM](#)

通讯作者:

黄俊革 hjg@sit.edu.cn

作者个人主页: 黄俊革¹;王家林²;阮百尧³

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF \(1254KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\] \(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [引用本文](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“坑道,电阻率测深,偶极-偶极,有限元”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [黄俊革](#)

· [王家林](#)

· [阮百尧](#)